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SETKÁNÍ ŠLECHTITELŮ A SEMENÁŘŮ V RÁMCI KONÁNÍ VALNÉ HROMADY ČMŠSA 
 

Současný vývoj šlechtitelské a semenářské legislativy, zvyšující se administrativní zátěž, 
dotační podpora sektoru a následky restrikcí účinných látek na ochranu rostlin byly hlavními 
tématy jednání Valné hromady ČMŠSA.  
 

Valná hromada Českomoravské šlechtitelské a semenářské asociace (ČMŠSA) byla svolána 
prezidentem asociace, Ing. Janem Prášilem, a uskutečnila se 16. dubna 2025 v Hradci 
Králové. Zasedání se zúčastnila naprostá většina členů asociace, více než 100 osob.   
Pozvání přijali významní hosté: za MZe náměstek člena vlády, Ing. Miroslav Skřivánek, Ph.D., 
dále ředitel Odboru rostlinných komodit, Ing. Zdeněk Trnka. Za ÚKZÚZ ředitel, Ing. Daniel 
Jurečka, dále Ing. Tomáš Mezlík ředitel Národního odrůdového úřadu a Ing. Michal Hnízdil, 
ředitel Sekce osiv, sadby a zdraví rostlin. Za SZIF jednání Ing. Kateřina Grýgerová, ředitelka 
Odboru OP Rybářství a Národních dotací a také prezident Agrární komory ČR, Ing. Jan Doležal. 
 

Ing. Miroslav Skřivánek, Ph.D. předně omluvil z pracovních důvodů nepřítomnost pana ministra, 
vyzdvihl význam šlechtění a semenářství a konstatoval, že tyto obory jsou v ČR na vysoké odborné 
úrovni. K návrhu nařízení k novým genomických technikám (NGT)  Ing. Skřivánek uvedl, že odrůdy 
rostlin, které mohou vzniknout a vyskytovat se přirozeně nebo mohou vzniknout konvenčním 
šlechtěním nebo jsou považovány za konvenční rostliny, by neměly být předmětem patentového 
nýbrž tzv. odrůdového práva, které umožňuje využití tzv. šlechtitelské výjimky.  A tím umožnit 
přístup k materiálům zejména pro střední a malé šlechtitele. Ing. Zdeněk Trnka,  se věnoval ve 
svém příspěvku alokaci DP 3.d. a uvedl, že pro MZe je tato dotace v rámci DP 3 stěžejní. 
Informoval také o situaci k bílkovinné strategii EU.  Ing. Daniel Jurečka poděkoval ČMŠSA za 
dlouholetou úzkou spolupráci, shrnul aktuální problematiku týkající se legislativy k odrůdám, k 
semenářství a k přípravkům na ochranu rostlin, a to s ohledem na kompetence ÚKZÚZ. Ing. 
Doležal hovořil o nutnosti zakotvení alokace na národní dotace na více let, což je nutné pro 
zajištění větší finanční jistoty pro šlechtitelské činnosti.  
V rámci Valné hromady proběhly volby členů kontrolní komise ČMŠSA na období 2025-2029.  
 
Prezident asociace, Ing. Jan Prášil, a výkonná ředitelka, Ing. Vlasta Horká, ve svých 
příspěvcích zhodnotili činnost asociace za uplynulé období a konstatovali, že: 
 je nutné zajistit odpovídající podporu prostřednictvím národní dotace tak, aby byly 

z hlediska financování šlechtění zachovány srovnatelné podmínky s ostatními zeměmi EU  
 ČMŠSA nemá problém s návrhem nařízení k NGT, ale pouze za předpokladu, že se přímo 

do nařízení ukotví ustanovení zákazu patentování produktů, získaných pomocí NGT  
 legislativa postupně zvyšuje administrativní zátěž při výrobě uznaného osiva, a to přináší 

výrobcům certifikovaných osiv další finanční náklady. Na druhou stranu se tím nepřímo 
podporují necertifikovaná osiva, které jsou mimo rámec kontrolního systému a nelze 
ověřit jejich zdravotní stav   

 je nutné zajistit účinné přípravky na ochranu rostlin, zejména mořidla, aby v budoucnu 
nedocházelo k nekontrolovatelnému rozšiřování chorob přenosných osivem 
 

Do usnesení Valné hromady ČMŠSA se promítly další úkoly týkající se sektoru: 
 aktivně prosazovat zlepšování vymahatelnosti šlechtitelských práv 
 vystupovat proti dalšímu zákazu účinných látek, u kterých není adekvátní náhrada 
 zasazovat se s ohledem na zajištění národní potravinové soběstačnosti o maximálně 

možnou podporu domácího šlechtění a semenářství  
 v případě, že nebudou v návrhu Evropského nařízení k rozmnožovacímu materiálu rostlin 

odstraněny problematické body, je nutné se zasadit o zamítnutí celého návrhu nařízení EK 
a ponechat v platnosti stávající a vyhovující legislativu  

 
Českomoravská šlechtitelská a semenářská asociace je profesním sdružením šlechtitelských a semenářských firem. 
Sdružení bylo založeno v roce 1993. V současné době sdružuje 74 členů.  Sdružení je aktivním členem Agrární komory 
ČR , Mezinárodní semenářské federace (ISF) a Evropské semenářské asociace (Euroseeds).                                             
https://www.cmssa.cz    


